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امام جمعه تفرش عزل شد
اراک - مســئول شورای سیاســتگذاری ائمه جمعه استان مرکزی گفت: امام 
جمعه شهرســتان تفرش عزل شــد. به گزارش ایســنا، حجت الاسلام هادی 
میرزایی اظهار کرد: به  دلیل اتفاق ناگواری که در شهرســتان تفرش به وقوع 
پیوست، حجت الاسلام حسین حاجی لری امام جمعه تفرش عزل و ظرف 
دو روز آینده امام جمعه جدید این شهرستان منصوب خواهد شد. وی بیان 
کرد: نماز جمعه این هفته شهرستان تفرش به امامت امام جمعه جدید و 
پس از معرفی در شــورای اداری شهرستان اقامه خواهد شد. پنجشنبه هفته 
گذشته پسر ۱۱ ساله امام جمعه تفرش در جریان رانندگی با خودرو سمند در 
محور دستجرد به تفرش و در اثر تصادف با خودروی پرشیا موجب مرگ سه 
نفر از سرنشینان پرشیا و مصدوم شدن چهار نفر دیگر شده بود. سیدمحمد 
میرهادی رئیس شــورای اســلامی روســتای کهک و ۲ دختر جوان او، افرادی 
بوده اند که در این تصادف مرگبار جان خود را از دســت دادند. گفتنی اســت 

علت این حادثه تجاوز به چپ توسط خودروی سمند اعلام شده است.

 تحقق وعده رئیس جمهور 
برای بودجه راه آهن لرستان در کمتر از ۶۰ روز

 خرم آباد ـ وعده رئیس جمهور در ســفر به اســتان لرســتان مبنــی بر آغاز به 
کار راه آهن لرســتان در آســتانه تحقق اســت. به گزارش خبرگزاری تســنیم، 
اتصال مرکز لرستان به خط ریلی جنوب کشور یکی از اهداف احداث راه آهن 
خرم آباد- دورود - اندیمشک است که طی سال های اخیر مردم لرستان امید 
زیــادی به اجرایی شــدن آن نداشــتند. راه آهن خرم آباد- دورود ـ اندیمشــک 
یکی از پروژه های عمرانی لرســتان است که در صورت تکمیل، نقش مهمی 
در پیشرفت همه جانبه و توسعه پایدار استان دارد، طرحی که سال 90 کلنگ 
احداث آن به زمین زده و ســال 93 عملیات اجرایی  آن با هزاران امید برای 
لرستانی ها آغاز شد و بنا بود تا شهریور 98 به بهره برداری برسد اما متأسفانه 
در ســال های اخیــر فاقــد اعتبــار لازم بــرای ادامه عملیــات اجرایی شــد.  در 
تازه ترین خبرها وحید کرم اللهی مدیرکل راه و شهرسازی لرستان اعلام کرد: 
پروژه راه آهن خرم آباد - دورود یکســری مشکلات قراردادی داشت به  دلیل 
اینکــه این قرارداد مربوط به ســال 9۲ بود، کارهای فنی در حال انجام اســت 
و بزودی با توجه به توافق هایی که بین ســازمان برنامه ریزی و بودجه کشــور 
و ســپاه پاســداران انقلاب اســلامی و قرارگاه خاتم انجام شــده تأمین اعتبار 
شده، مشکلات قراردادی بزودی حل می شود و در طرحی به  نام طرح شهید 
سلیمانی حدود 580 میلیارد تومان اعتبار برای این پروژه در نظر گرفته شده 
اســت.  کرم اللهی گفت: پیش بینی می شــود پس از زمســتان ۱400 و مساعد 

شدن هوا این پروژه در بهار ۱40۱شروع به کار می کند.
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نخلداران بوشــهر برای صادرات خرمای 
ایــن بنــدر جنوبــی نیــاز بــه »آب« دارند. 
خرمــا و گوجه خارج از فصل دو محصول 
اســتراتژیک بوشهر اســت. همین مسأله 
دولــت را در ســال 95 بــه ســوی »طــرح 
نخلســتان« بــرد تا بــا نــگاه کلان اقتصاد 
مقاومتــی بتوانــد راه صــادرات خرمــای 
بوشــهر بــه کشــورهای مختلــف از جمله 
میــز  مســئولان  کنــد.  بــاز  را  بنــگلادش 
خرمای کشــور برای بازاریابــی و صادرات 
خرمای بوشــهر به دنبال همــکاری مالی 
پتروشــیمی ها در ســاحل خلیــج فــارس 

هستند.
تولیدکننــده  بوشــهر ســومین  اســتان 
خرمای کشــور اســت. این اســتان ســالانه 
حــدود ۱65 تــا ۱70 هــزار تــن محصــول 
خرمــا را تولیــد و بــرای مصــرف روزانــه 
داخلی بوشــهر و ســایر اســتان های کشور 
و نیــز خــارج از کشــور روانه بــازار می کند. 
عمــده تولیــد خرمای اســتان بوشــهر نیز 
و  دشتســتان  نظیــر  شهرســتان هایی  از 
تنگســتان به دســت می آیــد. در مجموع 
سهم این استان از تولید خرمای کشور ۱5 
درصد است. لذا به تازگی استاندار عنوان 
و تأکید کرده که از سرمایه گذاری در حوزه 

نخل و خرما، حمایت خواهد کرد.
از  مدیــرکل دفتــر جــذب و حمایــت 
در  بوشــهر  اســتانداری  ســرمایه گذاری 
این باره به »ایران« گفت: استان بوشهر در 
بخش کشــاورزی ۲ محصول اســتراتژیک 
دارد که شــامل گوجه فرنگی خارج فصل 
و صیفی جات و خرما با تولید سالانه 800 

هزار تن می شود.
دکتــر رســول رســتمی افــزود: در ایــن 
نخــل  اصلــه  میلیــون   6 حــدود  اســتان 
در  آن  عمــده  بخــش  کــه  دارد  وجــود 
شهرســتان بزرگ دشتســتان قــرار دارد و 
شهرســتان های تنگســتان، جم و دشــتی 
هم جزو شهرستان های مهم تولیدکننده 

محســوب  اســتان  خرمــای  محصــول 
می شــوند. وی درباره بسته های حمایتی 
دولتــی در حــوزه نخــل و خرما در اســتان 
اظهار داشــت: دولت طــرح کلان اقتصاد 
بــه موضــوع خرمــا  را  اســتان  مقاومتــی 
بــا عنــوان  اختصــاص داده و طرحــی را 
»طرح نخلســتان« در نظــر گرفته که این 
طرح شــامل طــرح احــداث ســد دالکی، 
و  آب  وکانال هــای  فشــار  تحــت  آبیــاری 
تغییــر واریتــه ]گونــه های کشــت[ خرما، 
نوســازی و بازســازی نخــل می شــود. این 
طرح مجموعه بســیار بزرگی اســت که از 
ســال 95 با ســرمایه گذاری بیش از 3هزار 
میلیارد تومان آغاز شــده و هم اکنون این 
طــرح در بخش های مختلف کشــاورزی، 
حوزه زیرســاختی و نیز تسهیلاتی در حال 

انجام است.
ایــن مســئول بــا اشــاره بــه اینکــه در 
محصــول،  ایــن  تبدیلــی  صنایــع  حــوزه 
واحدهای بســته بندی اســتان بــا ظرفیت 
تــن خرمــا در حــال فعالیــت  هــزار   86
هســتند، اضافه کرد: در راســتای حمایت 
از حوزه خرما در اســتان بوشــهر، هرساله 
در فصــل پاییز نمایشــگاه و همایش های 
مربــوط به این محصول و همچنین »میز 
خرمــا« در اســتان برگزار می شــود. یعنی 
هم شامل نمایشــگاه عرضه محصولات 
خرمــا می شــود و هــم شــامل همایــش 
ســرمایه گذاری خرماســت. در کنــار اینها، 
اســتان  در  نیــز  کشــور«  خرمــای  »میــز 
بوشهر اســت یعنی جایی که تصمیمات 
مدیریتی کلان درباره بخش های مختلف 
مربوط به حل مشکل خرما در زمینه های 

تولید، فرآوری و صادرات اتخاذ می شود.
رســتمی گفــت: حمایت هایــی نیز در 
بخش تأمین مالی در حــوزه خرما انجام 
می شــود به گونه ای که بر اســاس آن یک 
چهــارم میــزان بودجــه بخش کشــاورزی 

باید به خرما اختصاص داده شود.
نیــز  صــادرات  بحــث  در  افــزود:  وی 
رایزنی هایی با کشــورهای مختلف انجام 
نمایشــگاه  در  مثــال  طــور  بــه  می شــود. 

خرمای امسال، سفیر کشور بنگلادش نیز 
حضور داشــت که در بحث قراردادها و... 

برنامه ریزی هایی صورت گرفت.
رســتمی بــا اشــاره بــه اینکه عــلاوه بر 
اینهــا، حمایت هــای دیگری نیز از ســوی 
وزارت صمــت در بحــث خرمــا بــا هدف 
افزایــش خــط تولیــد و تســهیل در تأمین 
بــازار و صادرات صــورت می گیرد. بخش 
عمــده ای از واحدهای بســته بندی خرما 
از ظرفیت هــای تســهیلاتی ارزان قیمــت 
اســتفاده کرده اند. لذا در این زمینه رشــد 
اقداماتــی  خوبــی داشــته ایم. همچنیــن 
هم در راســتای رفع مشــکلات واحدهای 
تولیدی موجود انجام شده است که نوعی 
حمایــت از محصــول اســتراتژیک خرمــا 

محسوب می شود.
وی اظهار داشت: یکی از ظرفیت های 
دیگــری کــه اســتان بوشــهر نیز خواســتار 
»کشــاورزی  برنامــه  و  طــرح  اســت،  آن 
قراردادی« اســت که برنامه شاخص وزیر 

کشــاورزی هم بوده است. همچنین برای 
تأمین مالی از طریق قــرارداد مزرعه هم 
پیگیر هســتیم تا از این طریــق حدود ۱00 
میلیــارد تومــان تســهیلات تأمیــن کنیم. 
روشــی  قــراردادی«  »کشــاورزی  برنامــه 
اســت که بر اســاس آن، شــرکت هایی که 
کار بســته بندی محصــول را هــم انجــام 
می دهنــد، تســهیلاتی را از بانــک گرفته و 
به موقــع به باغدار می  دهنــد و در نهایت 
محصــول را از باغــدار تحویــل می گیرند. 
این روش هم بــه تضمین بازار محصول 
برای کشاورز و هم به افزایش سطح کیفی 
محصول کمــک می کند. البته کشــاورزی 
قراردادی هم اکنون بــه صورت محدود و 

سنتی در حال انجام است.
از  مدیــرکل دفتــر جــذب و حمایــت 
ســرمایه گذاری اســتانداری بوشهر گفت: 
اقدامی هم به تازگی شروع کرده ایم که از 
طریق آن قرار اســت منابع پتروشیمی ها 
اســتان  بانــک تخصصــی کشــاورزی  بــه 

بوشــهر تزریق شــود تا از طریق این روش 
بخــش  در  تســهیلات  ظرفیــت  بتوانیــم 
کشاورزی را به صورت عام و بخش خرما 
را به صورت خاص افزایش دهیم. در این 
زمینه با یکی از شرکت های پتروشیمی در 
مرحله تفاهمنامه هســتیم که امید است 
تــا آخــر امســال انجــام شــود. در صــورت 
انجام تفاهم، حــدود 500 میلیارد تومان 

به بانک کشاورزی تزریق خواهد شد.
وی بــا بیــان اینکــه 30 تــا 40درصــد 
خرمــای تولیدی اســتان بوشــهر به خارج 
از کشــور صــادر می شــود، درباره مشــکل 
عمده حوزه خرما اظهار داشت: بر اساس 
آمارها و اطلاعات موجود، گرچه در بحث 
بسته بندی و فرآوری خرما مشکل داریم 
امــا مشــکلات اصلــی ما بیشــتر بــه حوزه 
بازارشناســی و بازاریابی مربوط می شــود. 
بــه طــور نمونــه، بنــگلادش کــه کشــوری 
مسلمان است می تواند بازار خوبی برای 
خرمــای مــا باشــد. لذا اگــر بتوانیــم حتی 

فقــط در زمان هایــی نظیــر مــاه مبــارک 
رمضان به آنها محصول خرما را برسانیم 
می تواند در زمینه بازار و صادرات خرمای 

استان، کمک شایانی کند.
این مســئول افزود: حفظ بازار موجود 
بســیار مهــم اســت. بنابرایــن از یک ســو 
هــم بــازار مهم اســت و از ســوی دیگر اگر 
ظرفیــت آب نخیــلات را افزایش ندهیم 
و تأمیــن نکنیــم، میــزان تولیــد و کیفیت 
محصــول کاهش خواهد یافت. به همین 
جهــت ضــرورت دارد طرح هــای تأمیــن 
آب نخیــلات نظیــر احــداث ســد دالکی، 
سد باغان، سد دشت پلنگ و... را تکمیل 
کنیم تا بتوانیم در بازار آینده نقش اصلی 

را داشته باشیم.
وی تصریح کرد: باید بتوانیم خرمای 
با قابلیت صادرات را برندسازی کرده و با 
کیفیت خوب بسته بندی کنیم. همچنین 
بایــد بتوانیم بازار هــدف را برای خودمان 

مطمئن و دائمی کنیم.

 زاهــدان- محمد شــکوهی فر: »اســتاندار 
و  فعالیت هــا  بلوچســتان«  و  سیســتان 
طرح هــای در حــال اجــرا و طرح های آتی 
در حــوزه تأمین آب در اســتان در راســتای 
مقابله با تنش آبی را تشریح کرد. حسین 
مدرس خیابانی گفت: مهم ترین اقدامی 
که در ۴ ماه اخیر انجام شــده انتقال آب از 
چاه نیمه چهارم به چاه نیمه سه و از چاه 
نیمه دو به چاه نیمه شماره یک است که 
تاکنون 90 میلیون متر مکعب آب منتقل 
شــده و این اقــدام تــا انتقــال ۱۲0 میلیون 
مترمکعب ادامه خواهد داشت تا بتوانیم 
آب شرب منطقه سیستان را از محل چاه 
نیمه ها تأمین کنیم. اســتاندار سیستان و 

بلوچستان افزود: یکی دیگر از راهکارهای 
مقابله با تنش آبی و تأمین آب شرب شهر 
زاهدان حفــر چاههای حرمک در مســیر 
زاهدان اســت که بتوانیم آب شــرب شهر 
زاهدان را در فصل تنش آبی کم کنیم. در 
مجموع ۱۵0 حلقه چاه جدید تا تابستان 
۱۴0۱ حفــر می شــود و بخش عمــده ای از 

مشکلات آبی را مرتفع خواهد کرد.
ë آبرسانی سقایی به ۱۳۰۰ روستا

وی در ادامــه اظهــار داشــت: در ســال 
گذشته 900 روســتا از طریق آبرسانی سیار 
و به صورت ســقایی آبرســانی می شــد که 
امســال تعداد ۴00 روســتای دیگــر به این 
روســتاها اضافه شــده و در مجموع هزار و 

300 روستا باید به طریق سقایی آب رسانی 
شــود که مقرر شــده با خرید تانکــر و اجاره 
تانکر بتوانیم این تعداد روستا را آب رسانی 
کنیم که البته کمبودهایی در حوزه اعتبارات 

برای آبرسانی به این روستا ها وجود دارد.
ë حفر چاه های ژرف

وی در خصــوص پروژه آب هــای ژرف 
نیــز اظهــار داشــت: اقدامــات خوبــی در 
حوزه معاونــت علمی و فناوری ریاســت 
جمهوری با همــکاری وزارت نیــرو انجام 
شده اما به دلیل اینکه نرخ خرید تضمینی 
آب چاه های ژرف اعلام نشده، سرمایه گذار 
در زمینــه حفــر اعــلام آمادگــی نکــرده و 
وزارت نیرو باید برای جلب ســرمایه گذار، 

نرخ خرید تضمینی را اعلام کند. مدرس 
خیابانی ادامــه داد: یکی دیگــر از طرح ها 
بــرای مقابله با تنش های آبی اســتفاده از 
آب شــیرین کن ها در نوار ساحلی است که 
بتوانیم از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در این طرح اســتفاده کنیم. وی ادامه داد: 
در حــال حاضــر در منطقــه آزاد چابهــار 
یکی از شــرکت های ملزم پتروشیمی آب 
شــیرین کنــی بــا ظرفیــت ۵۶0 هــزار متر 
مکعب را اجرا می کند که فــاز اول ۴0 هزار 
مترمکعبی آن ظرف حداکثر ۱۴ تا ۱8 ماه 
به بهره بــرداری خواهد رســید. همچنین 
قرارگاه خاتم الانبیا ۲8۵ هزار متر مکعب 

آب شیرین کن در دستور کار دارد.

چشم امید نخلداران به پتروشیمی ها
خرمای بوشهر به دنبال بازار بنگلادش
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زهره توکلی
خبرنگار

۱۵۰ حلقه چاه جدید تا تابستان ۱۴۰۱ حفر می شود

تأمین آب شرب منطقه سیستان از طریق چاه نیمه ها


